

University Of Abdelhafid Boussouf- Mila

Faculty of law & political sciences

Department of Law

Lecture three: Administrative Anti-Corruption



Addressed to Master two Administrative Law Students-Semester

1

Prepared & Presented by:

Ms. SARA MEZHOUD

Teacher of English language

Academic year 2025-2026

Definition and General Concept

Administrative Anti-Corruption Law refers to all legal, administrative, ethical, and organizational measures that aim to prevent, detect, and punish corruption in public institutions. It focuses specifically on misconduct committed by public employees or officials while performing their duties. Corruption in administration does not only harm the financial resources of the state, but it also destroys public trust, weakens institutions, and stops national development. Therefore, this field promotes integrity, transparency, honesty, and accountability in public service.

يشير قانون مكافحة الفساد الإداري إلى جميع الإجراءات القانونية والإدارية والأخلاقية والتنظيمية التي تهدف إلى منع الفساد واكتشافه ومعاقبته داخل المؤسسات العمومية. وهو يركز بشكل خاص على التجاوزات التي يرتكبها الموظفون أو المسؤولون أثناء تأدية مهامهم. فالفساد الإداري لا يضر فقط الموارد المالية للدولة، بل يدمر أيضاً ثقة المجتمع، ويضعف المؤسسات، ويعرقل التنمية الوطنية. لذلك يسعى هذا المجال إلى تعزيز قيم النزاهة، الشفافية، الصدق، والمساءلة في الخدمة العمومية

2. Forms and Manifestations of Administrative Corruption

Corruption appears in multiple forms. The most common include bribery, where a public employee receives money or gifts in exchange for special treatment; embezzlement, where public funds are stolen for personal use; favoritism and nepotism, where individuals are appointed or rewarded based on personal relations rather than merit; and abuse of power, which happens when officials exploit their authority to obtain personal benefits. These practices threaten fairness and equality in society and cause loss of efficiency in state institutions.

يظهر الفساد في عدة أشكال. من أكثرها انتشاراً: الرشوة، حيث يتلقى الموظف العمومي مالا أو هدايا مقابل منح امتياز غير قانوني؛ والاختلاس، وهو الاستيلاء على أموال عمومية لأغراض شخصية؛ والمحسوبية والزيونية، حيث يتم منح المناصب أو الامتيازات بناءً على العلاقات الشخصية بدل الكفاءة؛ وإساءة استعمال السلطة، عندما يستغل المسؤول سلطته للحصول على منافع خاصة. هذه الممارسات تهدد العدالة والمساواة في المجتمع وتسبب في فقدان فعالية مؤسسات الدولة

3. Causes and Conditions Encouraging Corruption

Corruption does not appear randomly. It is often the result of structural and social factors, such as weak monitoring systems, lack of transparency in administrative decisions, insufficient salaries that push some employees towards unethical behavior, complex bureaucratic procedures that create opportunities for illegal advantages, and the absence of a strong culture of accountability. When these conditions exist together, corruption becomes easier to commit and harder to detect.

الفساد لا يظهر بشكل عشوائي. بل هو غالباً نتيجة عوامل هيكلية واجتماعية مثل ضعف أجهزة الرقابة، غياب الشفافية في القرارات الإدارية، تدني الأجور الذي يدفع بعض الموظفين إلى سلوكيات غير أخلاقية، تعقيد الإجراءات البيروقراطية الذي يخلق فرصاً للحصول على منافع غير قانونية، وغياب ثقافة المساءلة الصارمة. وعندما تتجمع هذه الظروف، يصبح الفساد أسهل في الممارسة وأكثر صعوبة في الكشف

4. Mechanisms and Strategies of Fighting Corruption

Effective anti-corruption policy requires strong and independent institutions. Governments use legal sanctions, financial audits, periodic inspections, and public transparency systems. They also establish anti-corruption bodies that investigate misconduct, require public employees to declare their assets, enforce professional codes of ethics, promote digitalization of administrative services to reduce direct contact between officials and citizens, and encourage whistleblowing by protecting individuals who report corruption.

تتطلب مكافحة الفساد سياسة فعالة ومؤسسات قوية ومستقلة. تستخدم الحكومات العقوبات القانونية، الرقابة المالية، التفتيش الدوري، وأنظمة الشفافية. كما تنشئ هيئات متخصصة للتحقيق في الفساد، وتلزم الموظفين بالتصريح بممتلكاتهم، وتقرض مدونات السلوك المهني، وتشجع الرقمنة لتقليل الاتصال المباشر بين الموظف والمواطن، وتحمي المبلغين عن الفساد لضمان تشجيعهم على كشف المخالفات

5. Importance of Anti-Corruption for Society and Development

Fighting corruption is not only a legal obligation but also a social necessity. A state that succeeds in reducing corruption strengthens public confidence, improves the quality of services, attracts foreign investment, and ensures fair opportunities for all citizens. When integrity becomes a shared value, institutions work more efficiently, justice becomes more accessible, and society becomes more stable and prosperous.

مكافحة الفساد ليست مجرد واجب قانوني، بل هي ضرورة اجتماعية. فالدولة التي تنجح في الحد من الفساد تعزز ثقة المواطنين، وتحسن نوعية الخدمات، وتجلب الاستثمارات، وتضمن تكافؤ الفرص للجميع. وعندما تصبح النزاهة قيمة مشتركة، تعمل المؤسسات بفعالية أكبر، وتصبح العدالة أكثر قرباً، ويتحول المجتمع إلى مجتمع مستقر ومزدهر.

Key Terms

- Corruption = الفساد
- Bribery = الرشوة
- Embezzlement = الاختلاس
- Fraud = الاحتيال
- Nepotism = المحسوبية
- Favoritism = الزبونية
- Abuse of Power = إساءة استعمال السلطة
- Public Funds = المال العام
- Transparency = الشفافية
- Accountability = المساءلة
- Integrity = النزاهة
- Conflict of Interest = تضارب المصالح
- Whistleblower = المبلغ عن الفساد
- Administrative Oversight = الرقابة الإدارية
- Legal Sanctions = العقوبات القانونية
- Public Service Ethics = أخلاقيات المرفق العام
- Institutional Reform = الإصلاح المؤسسي
- Good Governance = الحوكمة الجيدة
- Financial Audit = الرقابة المالية
- Asset Declaration = التصريح بالامتلاكات

